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editoriala

ekainaren 17ko Goiena 
astekarian Fermin 
Garmendia LKSko 
zuzendari nagusiari 

irakurritakoa erabiliko dut 
editoriala abiatzeko. Garmen-
diak dioenez, gazteek bidaiatu 
eta lan egin beharko dute 
munduan barrena. Mundua 
aldatzen ari da, merkatuaren 
erdigunea ez dago Europan, 
eta hemengoa indartzeko 
kanpora joan behar dugu: 
Asiara, Ameriketara… eta, etor-
kizunean, baita Afrikara ere. 
Horiexek guztiak aipatu zituen 
LKSko zuzendari nagusiak 
aipatutako hedabidean. Arlo 
akademikoa ere merkatu 
berrira egokitzen ari da, gaur 
gaurko gazteek Erasmus edo 
beste era bateko programak 
erabiliz, mundua ezagutzeko 
aukera dute, eta, beraz, erreali-
tate berriaren gaineko ezagu-
tza handitzeko aukera dute. 
Arlo akademikoaren nazioarte-
kotzea egoki bideratzea da 
etorkizuneko giltzetako bat, 
eta, alor horretan, MUk lan 
asko egin du aspaldion. 

Master akademikoak 
nazioartera hedatu behar dira, 
horrela dio Jon Altuna Goi 
Eskola Politeknikoko koordina-
tzaile akademikoak. Mondra-
gon Unibertsitatea ondo 
kokatuta dago Euskal Herrian, 
baina kanpora begira jarri da 
azken urteotan, eta erronka 
nagusia nazioarteko merkatua 
izango da. Aliantzak sinatuko 
ditu MUk beste unibertsitate 
batzuekin, diploma bikoitzak 
eskaintzeko, gaur egun Kolon-
bian eta Frantzian eskaintzen 
dituztenen antzekoak. Era 
berean, aliantza horietan 

sakondu nahi du gure uniber-
tsitateak, elkarlanean master 
bateratuak eskaini, eta horrela 
merkatu berriari erantzun 
egokia eman. Hau guztia ondo 
bideratzea, ordea, ez da lan 
erraza. Pertsona askoren 
inplikazioa eta politika zehatz 
eta argien aplikazioa ezinbes-
tekoa da. Horren haritik, argi 
dago Mondragon Unibertsita-
tea ondo kokatuta dagoela, 
baina hobeto koka daiteke. 

Inguruko erakundeak ere oso 
inportanteak izan daitezke 
bide horretan, zer esanik ez 
MONDRAGON korporazioa eta 
honek munduan barrena 
dituen ordezkaritza eta egoitza 
guztiak. Sare honi probetxua 
ateratzeko bideetan sakondu 
behar da, eta munduan MUren 
presentzia areagotzeko apro-
betxatu. Era berean, on line 
eskaintzan sakontzea ezinbes-
tekoa izango da. Formatu 
horretan sortuko den eskain-
tzak mundua izango du 
merkatu. 

“Nazioarteko aliantzetan sakondu 

nahi du Mondragon 

Unibertsitateak, beste batzuekin 

elkarlanean master bateratuak 

eskaintzeko eta horrela, merkatu 

berriari erantzun egokitua 

emateko”."
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B
ER
R
IA
K electrónica de Potencia: Presente y FUtUro 
de Una indUstria reFerente en eUskadi

En junio se ha clausurado la 
conferencia sobre electrónica de 
potencia, organizada por la 
Escuela Politécnica Superior de 
Mondragon Unibertsitatea. en el 
Polo de innovación Garaia. Ha 
sido todo un éxito en cuanto a 
asistencia, ya que han participa-
do 200 representantes de empre-
sas del ámbito local y nacional. 

Expertos con una amplia 
experiencia  y pertenecientes a 
las empresas Orona, Ingeteam, 
Ormazabal, Trainelec, Ikerlan y 
de la propia universidad, que 
investigan conjuntamente con 
MU de forma muy activa, dentro 
del ámbito de la electrónica de 
potencia han participado como 
ponentes en la jornada. De forma 

divulgativa, expusieron los 
aspectos técnicos relacionados 
con la electrónica de potencia en 
las aplicaciones para las cuales 
desarrollan sus productos; mos-
trando los avances tecnológicos 
más significativos realizados en 
los últimos años, e identificando 
las tendencias y retos de futuro. 

Ámbito tecnológico clave
La electrónica de potencia supo-
ne ya un ámbito tecnológico 
clave en nuestro tejido empresa-
rial, con un gran número de 
empresas que desarrollan pro-
ductos especializados en este 
ambito, generando infinidad de 
puestos de trabajo. 

¿a qUé saben las Marcas? 
¿cóMo se PUede diFeren-
ciar Una Marca en el 
sector de la aliMenta-
ción? ¿cóMo PodeMos 
gestionar la Marca, de 
Manera qUe genereMos 
valor Para el cliente y la 
eMPresa? 

Reconocidos profesionales del 
sector de la comunicación y del 
ámbito gastronómico y de consu-
mo dieron respuesta a estas cues-
tiones en el marco de la VI Jorna-
da de Branding Aquí y Ahora que, 
bajo el título ‘Branding Taste, El 
sabor de la marca’ tuvo lugar en 
el Kursaal de Donostia-San Sebas-
tián.

organización de mU 
La sesión, organizada por la Facul-
tad de Empresariales de  MU, la 
Cámara de Comercio de Gipuzkoa 
y el grupo de comunicación AZK, 
reunió en el centro de congresos 
donostiarra a expertos del sector 
como Xavier Olivé (Xavier Olivé 
Associats), Álvaro Boada (De Die-
trich-Grupo Fagor Brandt), Elena 
Orcolaga (Angulas Aguinaga), José 
Luis Lapuente (C.R.D.O. La Rioja), 
Fernando Goñi (Hotel Quinto Real) 
y Amaia García (Restaurante A 
Fuego Negro). Además, contó con 
la participación del rector de Mon-
dragon Unibertsitatea, Iosu Zaba-
la, la directora de Innovación y 
Conocimiento de la Cámara de 
Gipuzkoa, Ana Ugalde, y del socio 
fundador de AZK, Dani Miguélez.

arGazkia: M.u.

la vi Jornada branding aqUí y ahora 
Jon landabUrU 
hizkUntzalaria, 
hUhezi-n
Kolonbiatik etorrita, HUHEZIn 
izan da ekainean Jon Landaburu 
hizkuntzalaria, jakin nahi izan 
du-eta zelako lanak egiten dituz-
ten HUHEZIk eta Garabide 
elkarteak herri indigenen hiz-
kuntzak garatzeko. Jon Landa-
buru (bere anaia Gorka Landa-
buru kazetari zarauztarra bezala) 
Parisen jaio zen, EAJko goi poli-
tikari baten familian. Orain 40 
urte iritsi zen Kolonbiara, eta 
bertan lan asko egin du Reichel 
Dolmatoff antropologoarekin 
batera. Gaur egun Kolonbiako 
Kultura Ministerioan egiten du 
lan, Aniztasun Etnolinguistikoa 
Egitasmoa koordinatzen.

HUHEZIn hainbat bilera egin 
zituen Lanki eta Garabide elkar-
teetako ordezkariekin. Bildu zen, 
besteak beste, Hego Ameriketa-
ko ordezkariekin, egiten ari 
direnak Jatorrizko hizkuntza eta 
identitateen garapenerako aditu 
titulua. Arratsaldean, berriz, 
mintegi bat zuzendu zuen: 
"Kolonbiako hizkuntzen eta 
kulturartekotasunaren trataera 
hango hezkuntza sisteman. Izan 
litezkeen lankidetza erak".
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arGazkia: orona

El desarrollo de la alianza entre 
MONDRAGON y ORONA está 
enmarcado dentro de una apues-
ta integradora, conjugando la 
generación de talento, investiga-
ción y transferencia e innovación 
empresarial en un entorno físico 
con presencia de la universidad, 
centros tecnológicos y empresas. 
El proyecto empresarial de 
ORONA y la apuesta de MU coin-
ciden en muchísimos objetivos, 
y en Donostia se dan los ingre-
dientes necesarios para que el 
modelo educativo de MU se 
pueda desarrollar con total 
garantía. Además, MU busca 
reforzar su proyecto académico, 
optando a un mercado mayor 

reForzar la oFerta acadéMica de 
Mondragon Unibertsitatea

el ProYecto 
ideo coincide 
en el tiempo y 
lugar con la 
estrategia de 
Mu, posibilitan-
do el desarrollo 
de actividades 
de formación e 
investigación en 
un nuevo 
campus en 
donostia, 
gracias a la 
apuesta 
decidida de 
orona y 
MondraGon 
por el desarro-
llo de un polo 
de innovación 
en Galarreta.

el Plan estratégico de MU y 
la escUela Politécnica 
sUPerior 2009-2012 conteM-
Pla la exPansión de la 
oFerta acadéMica tanto en 
ForMación reglada coMo 
en ForMación continUa a 
las caPitales vascas

para los estudios de formación 
reglada, ya que un alto porcen-
taje de la población de Gipuzkoa 
reside en el corredor de la costa, 
entre Deba e Irún. Para la uni-
versidad es importante desarro-
llar actividades allá donde se 
concentra la población. Creemos 
que la localización geográfica es 
cada día más importante en la 
atracción de talento. La ubica-
ción en el entorno de Donostial-
dea persigue también la atrac-
ción de más estudiantes e inves-
tigadores de diferentes lugares 
del planeta. Esta nueva localiza-
ción geográfica debe servir para 
aumentar la presencia y visibili-
dad de MU tanto en el entorno 
más cercano como a nivel inter-
nacional, con un objetivo claro 
de captar más y mejores investi-
gadores, profesionales y estu-
diantes de diferentes lugares del 
planeta. 

modelo colaborativo
ORONA es uno de los clientes-
colaboradores más importantes 
de MU en investigación y trans-
ferencia tecnológica, y esta 
apuesta conjunta refuerza más 
nuestro modelo de investigación 
colaborativa. Este modelo es 
referente en toda Europa, una 

relación entre universidad, cen-
tros tecnológicos y empresa, 
pionera en el viejo continente. 
Orona IDeO desarrollará, entre 
otras, actividades relacionadas 
con la energía, movilidad soste-
nible, la eficiencia energética… 
y en esos campos MU desarro-
llará su actividad, ofreciendo a 
ORONA su conocimiento y la 
transferencia de activos.

espacio común
En el espacio de Galarreta, den-
tro del proyecto Orona IDeO – 
innovation city, MU dispondrá 
de 9.000 m2 en una primera fase 
y de 6.000 m2 en una segunda. 
En su conjunto, Orona IDeO será 
un espacio de convivencia, gene-
rador de innovación y en ese 
espacio común, la misma 
infraestructura que albergará la 
universidad acogerá también los 
espacios comunes del polo (salas 
de reuniones, biblioteca, espa-
cios para congresos, cafetería…). 
En definitiva, será un espacio de 
relaciones entre conocimiento, 
tecnología y empresas, un espa-
cio conocido y diferencial de 
MU, una relación que siempre 
ha estado marcada en el ADN de 
MONDRAGON desde su puesta 
en marcha.
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Dr. Takashi Matsumura, profes-
sor at Tokyo Denki University 
(Japan) is working on a research 
project at the Machining Area, 
Mechanical and Industrial Pro-
duction Department at Escuela 
Politécnica Superior of Mondra-
gon Unibersity.

 Last March, just few days after 
the earthquake shook Japan, Dr. 
Matsumura joined the High Per-
formance Cutting research group 
and until next October he will 
study the glass cutting techno-
logy, to improve the machining 
rate and the tool life, in particular, 
he will develop the Machining of 
Brittle Materials project.

 In 1985 Dr. Matsumura gra-
duated in Mechanical Enginee-
ring Science at Tokyo Institute of 
Technology and in 1992 he got 
his doctoral degree about adap-
tive prediction and autonomous 
operation planning. He works as 
professor and researcher at Tokyo 
Denki University and as part-
time professor at Tokyo Institute 
of Technology, Nagora Univer-
sity, Chuo University and Keio 
University. He has been a visiting 
scholar at Massachusetts Insti-

tute of Technology (USA) and 
visiting lecturer at University of 
Calabria (Italy). He is an active 
member of well-known Mecha-
nical Engineering and Manufac-
turing Committees in Japan.

Dr. Matsumura first knew 
about Mondragon Unibersity in 
an international conference 
about manufacturing held in 
2003, when he met Dr. Pedro 
Arrazola, professor at MU. Last 
October, they both decided to 
submit an application to Iker-
basque. After receiving a positive 
answer, Dr. Matsumura got an 
Ikerbasque fellowship. Ikerbas-
que is the Basque Foundation of 
Science to develop scientific 
research in the Basque Country, 
by attracting senior researchers 
and creating new research capa-
cities.

Dr. Matsumura is already part 
of the research group. He is 
pleasantly surprised about the 
resources, staff and equipment 
of the manufacturing area. “I feel 
very happy here, …the landscape 
impressed me. Also the cheese 
and pintxos." B

ER
R
IA
K

Apirilaren lehenean iritsi ziren 
San Frantziskora 24 ekintzaile, 
Akkua  akkua.wordpress.com eta 
taZEBAez www.tazebaez.net 
Junior empresetako kideak guz-
tiak ere. 

Silicon Valley-ra iritsi bezain 
laster konturatu ziren MUko 
ikasleak hura beste mundu bat 
dela: harremanak, negozioak 
egiteko teknikak, ekintzaile eta 
inbertsoreen arteko etengabeko 
harremana… Ibai Martinezek eta 
Jon Abaituak aipatu digutenez, 
norberak bere proiektuan sinis-
tuz gero, proiektua aurrera era-
mateko aukera handiak daude, 
inbertsore asko daude-eta. 

Hori posible egiteko, bi bal-
dintza bete behar dira: egitas-
moaren aurkezpena oso argi eta 
definitua izatea, edonori edozein 
momentutan kontatzeko, eta 
proiektua gero eta jende gehia-
gori azaltzea, gero eta balorazio 
gehiago jasotzeko, eta horrela 
lana aberasteko aukera gehiago 
izango dira.

Jonek eta Ibaik hainbat enpre-
sa bisitatu zituzten : IDEO, Pata-
gonia, Bit Torrent, Adobe... IDEO 
enpresarekin “Design Thinking” 
sesio bat izan zuten,  bederatzi 
ordukoa gutxi gorabehera, eta 
esperientzia oso aberasgarria 
izan zen euren proiektuetan 
aplikatzeko, teknika oso berri-
tzaileekin.

Estatutik San Frantziskora
Estatu espainiarretik bertara 
joandako zenbait ekintzailerekin 
egoteko aukera ere izan zuten 
MUkoek. Besteak beste, Xavier 
Verdaguer eta Pep Gomez. Ver-
daguer-ek Innovaley enpresa 
sortu zuen 2009an. Pep Gomezek 
18 urte ditu, eta Castello-tik joan 
zen AEBetara. Musika ekoizlea 
eta inbertsorea da. 

Era berean, MUko ikasleak 
Stanford eta Berkeley-ko uniber-
tsitateetan ere izan ziren. Stan-
ford-en Design School bisitatu 
zuten, oso esperientzia aberas-
garria osatuz. ”Esperientzia hau 
guztia eta gure filosofia duten 
horrenbeste jende ezagutu izana 
oso aberasgarria da guretzat”

MU-ko leinneko 
ikasleak silicon 
valley-n

arGazkia:  M.u.

dr. takashi MatsUMUra researching 
at Mondragon Unbertsitatea

dr. taKasHi 
matsUmUra 

el investigador 
japonés  ha 

tomado parte 
en diferentes 
proyectos de 
investigación 

de universida-
des europeas y 

americanas.
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Aretxabaletako campus berrian 
integratuko dituzte bi enpresek 
komunikazio, formazio eta berri-
kuntza egitasmoak, Europan 
aitzindaria eta berritzailea den 
proiektu batean. Campusean 90 
profesionaletik gora batuko 
dira.

Aurreikuspen guztiak betez 
gero, Mondragon Unibertsitatea 
2012ko irailean hasiko da bertan 

ProiektU aitzindaria 
abiaraziko dUte MU-k eta 
goienak aretxabaletan
Mondragon Unibertsita-
teak eta goiena koMUnika-
zio taldeak eraikin berria 
estreinatUko dUte aretxa-
baletan 2012ko irailean. 
eraikitze lanak aUrrera 
doaz, eta bi enPresek 
datorren Urterako aktibi-
tate gUztia bertaratUko 
dUte.

eskolak ematen eta Goienak ordu-
rako bere eraikin berria egokituta 
izango du. LKSk diseinatutako 
zentroak jasangarritasunari 
dagozkion irizpide guztiak beteko 
ditu. Kutsatzen ez duten materia-
lak erabiliko dituzte, PVCaren 
alternatiboak, eta diseinuaren 
ikuspuntutik, ingurura egokituko 
da.

Mondragon Unibertsitatearen 
Aretxabaletako Ikus-entzunez-
koen campus berriak eta Goienak 
konpartituko dituzte zenbait 
espazio eta komunikazioarekin 
lotutako jarduerak jarriko dituzte 
martxan elkarrekin, kazetari mul-
timediaren perfila indartzeko 
asmoz. Horrez gain, berrikuntza- 
proiektuak egingo dituzte, eta 
fakultateko ikasleek Goienan egin 
ahal izango dituzte euren prakti-
kak: telebistan, paperean edo 
Interneten.

proYecto 
conJUnto

la nueva sede 
que Mondra-

gon unibertsi-
tatea y Goiena 
komunikazioa 

compartirán 
en aretxabale-
ta pretende ser 

pionera en 
proyectos de 

comunicacón.

Zergatik pausu erraldoi hau?
HUHEZIren eraikina Esko-

riatzan txiki geratu zaigu, eta 
Aretxabaletako Udalak eraikin 
bat eskaini zigun. Bailaran 
errotzeko beste aukera bat 
iruditu zitzaigun, eta aukera 
baliatu dugu eraikin berria 
egiteko.

Goienarekin elkarlanean 
arituz, komunikazioa sendo-
tzea eta teoria praktikan jar-
tzea da helburua, ezta?

IKOri bere nortasuna sen-
dotzeko aukera emango dio 
eraikin berriak, baita azpiegi-
tura hobeak izateko aukera ere. 
Orain arte fluxuak egon dira 
Goiena eta gure artean, Huhe-
zinemaren finantzazioan, gure 
ikasleek bertan praktikak egi-
ten dituzte, hemengo irakasle 
batzuek Goienako hedabide 
ezberdinetan kolaboratzen 
dute, eta uste dugu elkarren 
ondoan egonda, proiektu 
gehiago eta hobeak sortuko 
direla. 

Aitor Zuberogoitia
ikoko koordinatzailea

“gUre 
nortasUna 
sendotzeko 
aUkera 
eMango digU”
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Zer nolako proiektua aurkeztu 
duzue?

Guk Sistema Txertatuen ata-
lean hartu dugu parte, ekologia 
gaiarekin. “Argi adimentsuak” da 
gure proiektuarentzako titulu 
egokia. Gure sistemaren helbu-
rua da kaleetako farolek erabil-
tzen duten energi kontsumoa 
murriztea. Kalean inor ez bada-
go, farolen argia minimoan 
egongo da, baina, oinezko bat 
igaroz gero, sentsoreen bitartez, 
farolak argi gehiago emango du. 
Guk uste dugu energiaren %80 
aurrez dezakegula. Hori ere oso 
erosoa da.
Zein izan da finalera iristeko 
ibilbidea?

 Lehenik, proiektua aurkeztu 
genuen eta aukeratuak izan 
ostean, finalerdietara pasatu 
ginen. Herrialde bakoitzetik 
proiektu bakar bat pasa daiteke 
finalera. Aurten 20 proiekturen-
tzat lekua zegoen eta 29 herrial-
detako egitasmoak aurkeztu 
dira. Horietatik, 14 herrialdeko 
irabazleak zuzenean pasatu dira 
finalera eta gainerakoen artean 

tres alUMnos de Mondragon Unibertsitatea 
Pasan a la Final de "iMagine cUP" en nUeva york

“gUre ideia ona da, sinPlea eta 
Ulertzeko erraza”
aitor akizU, JosU loPez eta Javier sierra new york-en 
egingo den "iMagine cUP"-eko Finalean egongo dira Uztai-
laren  8tik-14a bitartean, "sMartlight" ProiektUarekin

aitor akizU, JosU lóPez y 
Javier sierra han sido 
seleccionados Para la 
Final de iMagine cUP qUe se 
celebrará en nUeva york 
del 8 al 13 de JUlio. los tres 
están cUrsando estUdios 
de grado en ingeniería 
inForMática de ePs.

beste lehiaketa bat egon da, 
horietatik sei aukeratzeko. Gu sei 
horien artean egon gara.
Alecopen egunero lan egiten ari 
zarete. Zaila izan da dena aurre-
ra eramatea?

Hirurok goizez gabiltza lanean 
eta arratsaldetan, berriz, 18:30ak 
arte unibertsitatean. Ordutik 
aurrera eskaini diogu denbora 
proiektuari eta gehienetan gauer-
dira arte aritu gara lanean. Gogo-
rra da, baina ikasten ari zaren 
bitartean, lan egiteak asko lagun-
du dizu antolatzerakoan. Enpresa 
batek nola lan egiten duen jakitea 
ere oso lagungarria izan da, hartu 
beharreko hurrengo pausoak 
aurreikusten dituzulako.
Irabazteko itxaropenik?

Lehian jarraitzen dugu: Beraz, 
esperantza badugu. Gure ideia 
ona da, sinplea eta ulertzeko 
erraza. Sistema Txertatuak ata-
lean, Espainatik finalera heltzea 
lortu duen lehenengo taldea 
gara, historia egin dugu. Beraz, 
finalean partehartzearekin soilik, 
pozik gaude.
Zorte on!

aitor aKizU, 
JosU lopez Y 

Javier 
sierra son un 

claro ejemplo 
del trabajo que 

desde Mu se 
está desarro-

llando en 
distintas 

facetas de 
investigación. 

los tres 
alumnos han 

compartido 
trabajo en 

alecop con un 
proyecto 

innovador.

Imagine Cup es una competición 
para estudiantes organizada 
anualmente por Microsoft. Se 
trata de un concurso que reúne a 
los estudiantes de tecnología y 
diseño más brillantes del mundo, 
con habilidades creativas e inno-
vadoras.

El campeonato de Microsoft 
permite participar en diversas 
disciplinas, como diseño de soft-
ware, desarrollo de videojuegos, 
medios digitales, infraestructura, 
inter-operabilidad, desarrollo 
para Windows Phone 7 o Sistemas 
Embebidos. La finalidad es buscar 
soluciones a los problemas del 
mundo de hoy; el hambre, la 
pobreza, la educación, el control 
de enfermedades, la salud y el 
medio ambiente.

Aitor, Josu y Javier han forma-
do el grupo Argitech. Todo los 
grupos necesitan un mentor para 
asesorarles y guiarles. En este caso 
el mentor es Xabier Mardaras, del 
Centro de Innovación de Micro-
soft ubicado en Mondragón.

impUlsar el consUmo 
energético 
El grupo Argitech ha presentado 
el proyecto Smartlight con el 
objetivo de reducir el consumo 
energético y fomentar un uso 
eficiente en las ciudades. Este 
proyecto es posible a través de un 
sistema de tecnología embebida 
instalada en cada farola, que, a 
través de los sensores aprecia la 
presencia de personas y la luz real 
ambiental.

La participación en Imagine 
Cup nació a partir del evento orga-
nizado por el Centro de Innovación 
de Microsoft y MU para los alum-
nos, en el que se promovió un 
concurso de ideas y se animó a los 
alumnos a participar.
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iritzia

ikasturte amaieran ekintza 
interesgarria antolatu 
genuen Enpresagintza 
Fakultatean. Mahai baten 

bueltan eta gosaltzeko aitza-
kiarekin, kooperatibetako ema-
kume zuzendariak eta ikasleak 
solasean izan genituen. 

Saio honek hainbat helburu 
zituen: ikasleek enpresak 
gertutik ezagutzea, enpresa 
bera fakultatera hurbiltzea, 
zuzendaritza eta gobernu 
karguetako lanak ezagutaraz-
tea eta bizitza unibertsitarioa 
bultzatzea, besteak beste. 
Baina bazegoen helburu bat 
are garrantzitsuagoa: genero 
ikuspegia unibertsitateko 
jardunean txertatzea. 

Ikasle garaian genero 
desberdintasunak antzematea 
zaila da. Neska-mutilek nahi 
dituzten ikasketak egin ditza-
kete eta familiako erantzukizu-
nek oraindik ez dute zama bat 
suposatzen. Lan munduan, 
ordea, agerian gelditzen dira 
emakume eta gizonen arteko 
aukera desberdintasunak. Alde 
batetik, enpresek zaharkituta-
ko egiturekin funtzionatzen 
jarraitzen dutelako; beste alde 
batetik, enpresek familia eta 
lana bateragarri egiteko behar 
bezalako estrategiarik ez 
dutelako eta, azkenik, emaku-
meok barne oztopoak ditugu-
lako.

Hori dela-eta, emakumeek 
proportzio handiagoan bete-
tzen dituzte maila baxuagoko 
lanpostuak gure inguruko 
enpresetan. Horren ondorioz, 
emaitza akademikoekin 
inongo loturarik ez duten 
kalteak jasaten dituzte emaku-
meek: autonomia ekonomiko 
txikiagoa, estatus baxuagoa eta 
garapenerako aukera murritza-
goak, besteak beste. Emaku-
meen egoera lan munduan 
aldatzen dabil, baina oraindik 
genero arrailaren datuak oso 
argiak dira. Gai hauek mahai 
gainean jarri behar dira 
unibertsitatearen baitan, 
gogoeta egin eta aldaketarako 
proposamenak abian jarri. 
Hauxe izan zen emakume 

zuzendariak gurera ekartzeko 
arrazoia. 

Ekintza honen bitartez, 
ikasleek zuzendarien beste 
eredu edo profil profesional 
bat ezagutzea lortu zuten: 
emakume horien ibilbide 
profesionala ezagutu eta 
bizitza pertsonala eta laborala-
ren jirabirak ulertu. Nesken 
kasuan identifikatuak sentitu 
daitezkeen ereduak hurbildu 
genizkien, eta beraien ibilbide 
profesional propioa irudika-
tzea lortu genuen. 

berdintaSuna ikaSGelatik lanera

eUnate elio
Mondragon 
unibertsitateko 
enpresagintza 
fakultateko 
irakaslea.

Berdintasuna zeharkako 
gaia da, eta ikasgai eta fakultate 
guztietan landu dezakegu. 
Gelako harremanak lan ditza-
kegu, lan munduratzea aztertu, 
motibazio eta sentsibilizazio 
ariketak egin... Helburua gizon 
eta emakumeen arteko beneta-
ko aukera berdintasuna berma-
tzea izan behar da, bai uniber-
tsitatean, baita laneko espa-
rruan ere. Eman diezaiogun, 
bada, dagokion tokia berdinta-
sunari eta aniztasunari. 

“Genero desberdintasunak mahai gainean 

jarri behar dira unibertsitatean, gogoeta egin 

eta aldaketarako proposamenak abiarazi”.
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iraitz 
elorza 
irakasle 

arrasatearra 
dabil, beste 

batzuen 
artean,  

Muren baitan 
ekiten 

programa 
bultzatzen eta  

proiektuak 
gainbegira-

tzen.

ekiten, 
incentivar ideaS  
Para la creaciÓn 
de eMPreSaS
ekiten eS un ProGraMa 
ProMovido Por Mu Junto a 
Saiolan, que buSca dar Salida 
al Potencial de ideaS Y 
creatividad del conJunto del 
aluMnado de la univerSidad. 
adeMáS de SenSibilizar de Su 
Potencial a loS univerSitarioS, 
buSca aYudarleS Para 
convertir SuS ProPiaS ideaS 
taMbién en "ModuS vivendi". 

El programa Ekiten nació alrede-
dor de 2006, cuando las tres 
facultades de Mondragon Uni-
bertsitatea junto a Saiolan pen-
saron dar salida a todas aquellas 
ideas innovadoras de los alumnos 
de la universidad. Estos agentes 
concluyeron que todo ese poten-
cial integrado en los propios 
alumnos debía ser compartido 
con empresas del entorno, y así 
dar salida a las necesidades de 
reinvertarse y/o readaptarse que 
tienen muchas empresas.

Entre todos concluyeron que 
merecía la pena el esfuerzo, y 
definieron un catálogo de objeti-
vos donde incluyeron realizar 
trabajos de fin de carrera con 
dicha finalidad; fomentar el tra-
bajo en equipo en las aulas; 
organizar ponencias de respon-
sables de empresas para exponer 

sus problemas y dar pie a los 
estudiantes para que intentaran 
resolverlos; así como la organi-
zación de concursos que poten-
cien la creación de ideas y su 
puesta en marcha.

De esta manera, el rectorado 
de Mondragon Unibertsitatea 
tomó las riendas del asunto, y 
puso en marcha el programa 
Ekiten, que ya ha celebrado cin-
co ediciones y que se ha conver-
tido en un referente en lo que al 
emprendizaje de estudiantes 
universitarios se refiere.

Ekiten ha empezado fuerte 
desde el principio, y aunque no 
son muchas las empresas o enti-
dades que por el momento se 
hayan involucrado, año tras año 
va sumando modalidades y par-
ticipantes en su concurso, así 
como sensibilizando y movili-
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arGazkia: J. aranzabal

>

eJemplos en 
eps, HUHezi Y 
enpresa- 
gintza 
Son varios los 
ejemplos de 
continuidad 
generacional 
en las tres 
facultades de 
Mondragon 
unibertsitatea. 

zando a muchos estudiantes para 
dar el paso a ver realizadas sus 
propias ideas.

El esquema inicial del curso 
para Ekiten no ha cambiado en 
exceso. Inicialmente organizan 
charlas que imparten jóvenes 
emprendedores para trabajar la 
sensibilidad de los propios alum-
nos de MU. 

Posteriormente durante el 
curso, llevan a cabo las jornadas 
Emprender con nuevas ideas o 
Ekiten Topaketak. Durante estas 
jornadas invitan a ponentes de 
primera línea para contar sus 
experiencias al alumnado. El 
objetivo principal es que estos 
ponentes tengan un alto grado 
de iniciativa a la hora de alcanzar 
sus metas, independientemente 
de que trabajen en un ámbito 
empresarial o no. Asimismo, 
acostumbran a organizar diver-
sas actividades de tipo creativo 
y de trabajo en grupo para que 
alumnos de diferentes facultades 
creen vínculos y así se pueda 
fomentar el trabajo en equipo 
multidisciplinar.

El colofón del programa con-
siste en el Concurso de Nuevas 
Ideas Empresariales cuyo plazo 
de entrega suele rondar los pri-
meros días del mes de junio. A 
esta modalidad de concurso se 
le han ido añadiendo otras dos 
modalidades: el Concurso de 
Ideas y Proyectos para el Desa-
rrollo del Medio Rural, que acaba 
de celebrar su tercera edición, y 
el Concurso de Ideas en materia 
de Juventud, Ocio y Deporte, que 
en este curso ha alcanzado la 
segunda edición.

De hecho, el llevar a cabo 
todas las modalidades de este 
programa requiere de mucho 
trabajo. Es por esta razón que 
cada facultad de MU cuenta con 
un coordinador involucrado en 
ello, además de Jose Mari Aizega, 
Susana Azpilikueta, Nekane 
Hermida y representantes de 
Saiolan, con de la participación 
de las entidades patrocinadoras 
que son Gaztempresa, las ofici-
nas de desarrollo rural de Alto 
Deba y Bajo Deba, Deba-Garaia 
y Debemen, así como Kimube-
rri.

Eduardo Pascual, profesor en 
la Escuela Politécnica Superior y 
responsable de Ekiten desde sus 
inicios, mantiene que es indis-
pensable que los alumnos sean 
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irabazleaK 
laster emango 
dituzte jakitera 

ekiten-eko hiru 
lehiaketen 
irabazleen 

izenak: enpre-
sa ideia 

berriena,  
landa inguru-

nearen garape-
nari buruzkoa 

eta  Gaztedi, 
aisialdi eta 

kirol alorrekoa.

conscientes del potencial que 
ellos mismos tienen, y por ello 
desde la Universidad promueven 
su motivación. Además, Pascual 
añade que el autoempleo es una 
salida a tener muy en cuenta: “El 
autoempleo realiza mucho como 
persona a sus promotores, y 
tenemos que empezar a creer que 
llevar a cabo tu propia idea no es 
imposible”. En esta misma línea, 
Pascual recuerda que la tenden-
cia de la mayoría de los estudian-
tes es la de mandar curriculums, 
en lugar de crear algo propio en 
lo que realmente quieren apos-
tar.

Las mencionadas modalida-
des de concursos están dirigidas 
exclusivamente a alumnos de 
cualquiera de las facultades de 
MU y buscan fomentar el espíri-
tu emprendedor, potenciando la 
creatividad y la búsqueda de 
iniciativas. De la misma manera, 
otro de los objetivos es impulsar 
la generación de ideas novedosas 
que originen productos, proce-
sos, servicios o negocios que 
cuenten con valor añadido.

Estos alumnos, divididos en 
grupos de como máximo cuatro 
personas, deberán crear una idea 
de negocio nueva y junto a esa 
idea deberán realizar el plan de 
negocio, que incluye conceptos 
como el análisis de cuota de 
mercado, su viabilidad, a quién 
puede ir dirigida y otros muchos 
conceptos. “A los alumnos les 
ayuda a pensar que crear una 
empresa no es tan fácil como en 
un principio pueden imaginar, y 
así, en un futuro, tener más deta-
lles en cuenta”, añade Iraitz 
Elorza, docente de MU y partíci-
pe en la actualidad en la coordi-
nación y valoración del programa 
Ekiten. Elorza tiene muy claro 
que para ser emprendedor “es 
básico arriesgar y creer mucho 
en nuestro potencial”.

Cada una de las modalidades 
de concurso englobadas dentro 
de Ekiten cuenta con tres premios 
en su seno: 1.000 euros para el 
primero, y 500 euros tanto para 
el segundo como el tercer pre-
miado. En total, 6.000 euros a 
repartir en nueve premios. Ade-
más, cabe la posibilidad de que 
el jurado autorice a algunos de 
estos proyectos nominados a 
poder ser desarrollados en Saio-
lan, mediante la obtención de 

becas. Elorza expone la importan-
cia de que los estudiantes creado-
res del proyecto en sí crean en sus 
capacidades y en la viabilidad de 
su idea. “Hay que invertir mucho 
tiempo y esfuerzo para ver con-
vertida una idea en negocio, pero 
merece muchísimo la pena; des-
graciadamente, son muchos los 
que sin terminar de desarrollar su 
proyecto, lo dejan en el camino. 
Por eso, especialmente, queremos 
ayudar a los que quieran poner 
toda la carne en el asador”.

aYUdas para emprender 
negocios
Elorza recuerda que entre el alum-
nado de otras universidades del 
Estado hay mayor tendencia para 
crear autoempleo, pero que en la 
CAV existe una mayor oferta de 
ayudas para dicho fin. Cita, entre 
ellas, a semilleros de ideas como 
Saiolan, Bic Berrilan en Gipuzkoa, 
el Centro de Empresas e Innova-
ción de Araba y la misma Manco-
munidad del Alto Deba, que 
facilitan, además de ayudas 
económicas, cesión o alquileres 
baratos de locales, y asesoramien-
to durante el camino de creación 
de la empresa.

En cuanto al concurso en cuestión, 
haciendo repaso de ediciones ante-
riores, han destacado infinidad de 
proyectos de gran interés. Por citar 
algunos, destacaríamos éstos: una 
sombrilla inteligente o detector para 
el sol que hace girar la sombrilla. Ésta 
fue ideada para los coches de niños, 
pero podría ser extensible a otro tipo 
de sombrillas; también un proyecto 
denominado Efiberri, que consiste en 
crear metano y otro tipo de energías 
a partir del abono y el agua en ámbitos 
rurales; una torre de recarga de  coches 
eléctricos, que trabajaría la instalación 
y comercialización de los mismos; y 
un proyecto para asegurar la eficiencia 
energética de la iluminación urbana, 
con detectores de presencia y comu-
nicación entre farolas, entre otros 
muchos.

Al escribir estas líneas, ya se había 
cumplido el plazo de entrega de pro-
yectos y el jurado pronto dará a cono-
cer los nombres de los ganadores de 
esta edición, de entre 55 proyectos 
presentados. La mayoría de los parti-
cipantes son alumnos de la Escuela 
Politécnica Superior y de LEINN, ya 
que algunas de sus titulaciones inclu-
yen el desarrollo de trabajos que 
consten con sus planes de negocio, 
pero no son los únicos.
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landa eremuak eta 
hiriguneak lotura 
handia duen herrial-
dean bizi gara eta 

horren adibide adierazgarriena 
Debabarrena eta Debagoiena 
eskualdeak dira. Iraganean 
landa eremuak funtsezko 
papera bete izan du, gaur 
egunean ere oso presente 
jarraitzen du eta etorkizunaren 
eraikuntzan neurri garrantzitsu 
batean ere parte hartu behar 
duela uste dugu. Landa-ingu-
runeak zati esanguratsua 
osatzen du, eta ez bakarrik 
lurralde-zabalerari dagokionez; 
baita inguruneari nahiz dimen-
tsio sozial, ekonomiko eta 
kulturalari dagokionez ere.

Deba Garaia eta Debemen, 
Debagoiena eta Debabarrena 
eskualdeetako Landa Garape-
nerako Elkarteak, landa inguru-
neak bertako biztanleentzat ez 
ezik, gizarte osorako duen 
garrantziaz oharturik 
DEBARROA izeneko sentsibili-
zazio proiektu bat jarri genuen 
martxan. 

Proiektuak bi helburu 
nagusi ditu: 

-Alde batetik, landa inguru-
neak  hainbat alderditan 
jokatzen duen paperaren 
garrantzia ezagutzera eman: 
garaian garaiko eta produktu 
osasuntsuak ekoizteaz gain, 
lurra eta paisaia kudeatzen 
ditu, kultura eta ondarearen 
transmititzaile da, beste 
herrialde batzuetatik bereizten 
gaituzten sustrai, balore, 
kultura eta tradizioak gorde-
tzen dituena.

- Bestalde, landa  inguru-
nearekiko gizartearen konpro-
misoa lortu.

Proiektu honen barnean 
“Gailur” egitasmoa daukagu. 
Egitasmo honen bidez, landa 
ingurunearen mantenuarekiko 
enpresa eta erakunde desberdi-
nen konpromisoa lortzea nahi 
da. Horretarako enpresa 
bakoitzaren xede sozialaren 

arabera, ekintza konkretuak 
martxan jartzen dira. 

Horrela, 2009ko edizioan, 
Debemen eta Deba Garaiarekin 
sinaturiko lankidetza hitzarme-
naren ondorioz, eta Gailur 
egitasmoaren barnean, landa 
ingurunearen mantenuaren 
konpromiso eredu gisa, MU-k 
EKITEN programaren ideia 
berritzaileen sariketan “Landa 
Garapen iraunkorra” modalita-
tea gehitu zuen. 

Sariketa honetan parte 
hartzearekin Debemen eta Deba 
Garaia Landa Garapen  Elkar-
teek bi helburu nagusi betetzen  
ditugu:

- Gazteak inplikatu landa 
ingurunearen garapenean eta 
helburu hau bideratzen lagun-
duko duen zerbitzu eta produk-
tuen ideien sorrera.

- Proiektu edo ideia bat 
gauzatu eta ezartzerakoan, 
landa eremua aukera ona izan 
daitekeela ezagutzera eman, 
oraindik landa ingurunean 
kokatzea, nekazal ekintzekin  
identifikatzen bait da soilik.

Sariketak denboran bide 
luzea ez izan arren, esperientzia 
baikorra izan dela azpimarratu 
behar dugu. Dagoeneko, badira 
10 baino gehiago modalitate 
honetara aurkezturiko proiek-
tuak. Irabazleari ematen zaion 
bekari esker proiektua definitu 
eta bideratzen laguntzen zaie; 
eta, horrela, poliki poliki, ideiak 
ekintza konkretuetan gauzatzen 
doaz.

debeMen eta debaGoiena, Mu-rekin 
landa GaraPen iraunkorra lantzen

Agurtzane 
Etxaniz
debemen  
landa garape-
nerako elkarte-
ko kidea

“Landa garapenerako bi elakarteek 

MUko EKITEN programaren ideia 

berritzaileen sariketan modalitate 

berria gehitu zuten 2009an"
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alecoP, Udan ere lanera
ALECOP

iban, saioa e 
izasKUn
son un claro 
ejemplo de los 
cientos de 
estudiantes de 
Mu que 
comparten 
estudios y 
trabajo.

iban aParicio saioa altUna 

iban aParicio, arrasatea-
rra, dUela Urte eta erdi 
hasi zen alecoP-en lanean. 
20 Urte ditU, eta ingeniari-
tza Mekanikoko gradUa ari 
da egiten geP-en. 

saioa altUna adMinistrazioa 
eta Finantzak ikasten ari da 
enPresagintzan. aretxaba-
letakoa da eta 23 Urterekin, 
hirU Urte eta erdi daraMatza 
alecoPen lanean. ikasketak 
hasi bezain laster, lan 
egitea erabaki zUen.Nola moldatzen zara ikasketak 

eta lana uztartzerakoan? 
Proiektuak egiteko, taldeki-

deak geratzen direnean ordube-
te hartzen dut beraiekin proiek-
tu hori egiteko, baina, ondoren, 
lanean galdutako ordu hori erre-
kuperatu behar izaten dut. Ale-
copen kontuan hartzen dute 
ikasten ari garela eta koordina-
tzailearekin hitz eginez gero, ez 
da arazorik egoten ordu aldake-
tak egiteko.
Lan akademikoa amaitu ostean, 
lan egiten jarraituko duzu? 

Uztailean eta irailean egin 
behar dugu lan. Baina, hori ere 
negoziatzeko kontua da. Lan 
karga nola dagoen koordinatzai-
learekin komentatu, eta batzue-
tan posible izaten da aldaketak 
egitea. Adibidez, aste batean jai 
hartu eta hurrengoan lau ordu 
sartu beharrean, zortzi sartzea 
posible izaten da. Oporrak ez dira 
luzeak, baina,behintzat diruare-
kin irteten zara. Beraz, denbora 
gutxi, baina aukera gehiago ditut 
gauzak egiteko.
Zein da zure motibazioa lan 
egiteko? 

Lan eginez  ikusten duzu, zure 
arloan gauzak nola funtzionatzen 
duten. Enpresa baten antola-
mendua eta zure egin- beharrak 
enpresa horrekiko zeintzuk diren 
ere ikasten duzu. 

izaskUn caballero 

izaskUnek sei Urte daraMatza 
alecoP-en lanean.  arrasa-
tearra da eta 25 Urte ditU, 
enPresagintza FakUltatean 
adMinistrazioko ModUlU bat 
egiten hasi zenetik, lana eta 
ikasketak UztartU izan ditU. 

Nola bizi izan duzu ikasturte 
amaiera? Nola uztartu dituzu 
frogak eta lana?

Ikasturtea ondo amaitu dut, 
froga garaian ondo moldatzen 
naiz lanarekin. Esango nuke 
zailena ez dela azken txanpa, 
urteko talde lanak eta Alecopeko 
jarduna uztartzea zailagoa da. 
Taldekideekin geratu, lanera 
etorri… horrek guztiak diziplina 
handia eskatzen du.
Uda garaian lanean segitzeko 
asmoa duzu?  

Bai, bai. Uztailean eta irailean 
lan egingo dut, eta abuztuaren 
azken astea ere lan egiteko apro-
betxatuko dut. Urte sasoi hone-
tan malgutasun handiagoa dago, 
eta ordu gehiago sartzeko auke-
ra izango dut, lana aurreratzeko 
eta atzeratutako proiektuak bide-
ratzeko. 
Lana eta ikasketak konpartitzea 
zer da zuretzat?

Batetik, sekulako esperientzia 
hartzeko bidea eta aukera. Ale-
copen sekulako giroa dugu lan-
kideen artean, eta horrek ere 
laguntzen digu. Diziplina, kon-
promisoa, egunerokotasunera 
ohitzea… hori guztia eskaintzen 
digu lanak; eta ez hori bakarrik, 
era berean dirua irabazteko auke-
ra ere badugu eta hori ere inpor-
tantea da.

Ikasturtea amaitu eta lanean 
jarraitzeak zer suposatzen du 
zuretzat?

Apur bat gogorra da. Abuz-
tuko aste batzuk soilik ditut 
oporrak, baina deskantsatzeko 
behintzat, nahikoa da. Uztailean 
eta irailean, berriz, denbora 
gehiago dudanez, aprobetxatu 
egiten dut lanera etortzeko eta 
ordu batzuk gehiago sartzeko. 
Hala ere, gogorra egiten da gai-
nontzeko ikaskideak nola joaten 
diren ikustea eta zu hemen gera-
tzea.
Nola antolatzen zara ikasketak 
eta lana aurrera eramateko? 

Duzun denbora librea erabi-
liz, eta batez ere asteburuetan 
lan eginez moldatzen zara ikas-
ketak aurrera eramateko. Den-
bora libre gabe geratzen zara, 
baina posible da.
Zerk bultzatzen zaitu lan egite-
ra?

Ni esperientzia lortzeko sartu 
nintzen Alecop-en, enpresa 
batean nola mugitu jakiteko. 
Gainera, ikasten ari naizenarekin 
lotura du egiten dudan lanak, eta 
hori esperientzia aberatsa da. 
Dirua irabazteak ere, noski, 
laguntzen du motibazioan. 
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Jornada sobre raPid ManUFactUring y 
sUs aPlicaciones, organizado Por MU

"el prototipado rápido 

permite desde la fabrica-

ción de piezas funcionales 

de series reducidas en 

precisión y costes compe-

titivos, hasta la fabricación 

directa de útiles y moldes 

para series ".

en la Jornada, celebrada 
el Pasado 10 de Mayo en el 
Polo de innovación garaia, 
y organizado Por la 
escUela Politécnica 
sUPerior de Mondragon 
Unibertsitatea, se realizó 
Una extensa revisión del 
estado del arte de las 
tecnologías de PrototiPa-
do ráPido o raPid ManU-
FactUring (rM), existentes 
en la actUalidad.  

Asimismo, durante la jornada, se 
analizaron las tendencias de futu-
ro en el sector y se pudieron ver 
prototipos físicos y casos de estu-
dio realizados mediante el empleo 
de varias técnicas. Durante la 
jornada se pudo visualizar la 
drástica evolución que el Prototi-
pado Rápido ha tenido en los 
últimos años. 

actUalidad Y fUtUro
En la actualidad, además de la 
generación de prototipos físicos 
tanto en materiales plásticos 
como en metálicos, permite des-
de la fabricación de piezas fun-

cionales de series reducidas en 
precisión y costes competitivos, 
hasta la fabricación directa de 
útiles y moldes para series media-
nas o incluso grandes.

Por todo ello, se ha convertido 
en una de las principales tecno-
logías para la fabricación de 
productos personalizados de 
diversos sectores, como prótesis 
dentales, prótesis de fémur, zapa-
tillas, piezas de juguetes, etc. 

Según los ponentes, el motivo es 
claro: “Es la manera más rápida 
y económica de obtener una 
réplica exacta tridimensional de 
un diseño generado mediante 
aplicación CAD en 3D”.

Para ello, no sólo han evolu-
cionado los equipos y las tecno-
logías, sino que los materiales 
trabajados han sufrido un cam-
bio notable, y hoy en día las 
tecnologías son capaces de 
procesar las resinas fotopolimé-
ricas, plásticos rígidos como el 
ABS o blandos como la silicona, 
metales como el titanio, aceros 
bimetálicos, etc., hasta materia-
les similares a la madera.

La apertura de la jornada, 
fue a cargo de Felip Esteve, 
director de la Asociación 
Española de Rapid Manufactu-
ring (ASERM); Mari Carmen 
Vicente, del Ministerio de Cien-
cia e Innovación; Joan Guasch, 
de la Fundació ASCAMM (cen-
tro tecnológico de diseño y 
producción industrial) y de los 
profesores e investigadores de 
la Escuela Politécnica Superior 
de MU Lander Galdós y Done 
Ugarte.

JardUnaldia 
maiatzaren 
10ean egin zen 
Garaia berri-
kuntza 
Gunean.  
unibertsitate-
ko ordezkari-
tza zabalak 
parte hartu 
zuen ekital-
dian.
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enPresagintzako bost ikasle sizilian 
izan dira, "libera tUtti" ProiektUa 
garatzeko asMoz
aPirilaren 28tik Maiatza-
ren 6ra bitartean enPre-
sagintza FakUltateko 
bost ikasle (sara casti-
lleJos, leire irizar, aitor 
salaberria, david olaizola 
eta garazi galan) eta iosU 
lizarralde enPresagin-
tzako irakasle eta Mik-e-
ko ikerlaria sizilian izan 
dira, "libera tUtti" Proiek-
tUaren baitan. 

Siziliako bihotzean dagoen Cor-
leone herrian egonaldi bat egin 
zuten Europako Libera Tutti 
proiektuan parte hartzen ari diren 
MUko Enpresagintza fakultateko 
bost ikasle eta irakasle batek. 
Mondragon Unibertsitateko tal-
dea beste zenbait unibertsitateko 
ordezkariekin izan zen; Erruma-
nia, Erresuma Batua eta Italiako 
ikasleak guztiak ere. 

Besteak beste, Sizilian izan-
dako egonaldian honako ekintzak 
egin zituzten: ekintzailetasunari 
lotutako workshopak sistema 
legala eta erantzukizun soziala 
ardatz hartuta, mafiaren aurka 
eguneroko borrokan diharduten 
pertsonekin bilerak (kazetariak, 
nekazari txikiak, merkatariak…), 
eta mafiari atxikitako landetan 
eta helburu soziala jomugan, 
kooperatiba bat eratu simulazio 
bidez.

mafia oso presente 
egonaldian
Tailerrak Pio La Torre kooperati-
ban egin ziren, hain zuzen koo-
peratiba horrek mafiak eraildako 
diputatu baten izena darama 
haren oroimenez. Pio La Torre 
izan zen mafiari atxikitako lurrak 
gizartearen esku uzteko lege 
proposamena Italiako parlamen-
tura eraman zuena eta lege horren 
sustatzaile nagusia. Harrezkero, 
mafiari atxikitako ondasunak 
helburu sozialetara bideratzen 
diren proiektuen sustatzaileen 
esku geratzen dira.

Pio La Torre kooperatiba 12 
langilek abiarazi zuten, eta hasie-
rako prozesuan beste hainbat 
eskualdetako lagunen ekarpenak 

jaso zituzten. Mondragon Uni-
bertsitateko eta Europako gaine-
rako unibertsitateetatik joandako 
ikasleek mafiaren gaia oso gertu-
tik aztertzeko aukera izan zuten. 
“Mafia fenomenoari buruz hitz 
egin zen eta herritarrek mafiari 
erantzuteko aukerak zeintzuk 
diren jorratu genituen; besteak 
beste, kooperatiba baten bitartez 
eman daiteke erantzun egokia 
mafiari”, adierazi digute MUko 
ordezkariek.

Esperientzian parte hartu 
duten ikasle eta irakasleek Italian 
egindako egonaldiaren oso balo-
razio positiboa egin dute. “Eki-
mena oro har eta, egin ditugun 
sareez gain, kultura arloan jaso 
dugun ezagutza oso aberasgarria 
izan da”, gaineratu dute.

"Pio la torre izan zen 

mafiari atxikitako lurrak 

gizartearen esku uzteko 

lege proposamena italia-

ko parlamentura eraman 

zuena eta lege horren 

sustatzaile nagusia".

arGazkia: Mu
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Mondragon Unibertsita-
teak aditU titUlU bat sortU 
dU, koMUnikazioa erakUn-
deetan, zUzendUa lanean 
dihardUen Jendeari eta 
lizentziadUn berriei. 

2011ko urritik hasita, ostegun 
arratsaldero emango da Eskoria-
tzan, Humanitate eta Hezkuntza 
Zientzien Fakultatean. Aditu 
tituluaren helburua da ulertzea 
komunikazio paradigma berriak 
eta horiek erakundeetan duten 
eragina, eta prestatzea ikasleak 
erakundeetako komunikazio 
jarioa bideratzeko. Zuzenduta 
dago, bestalde, lanean dabiltza-
nei enpresa, elkarte eta erakun-

koMUnikazioa erakUndeetan aditU titUlUa 
sortU dU MU-k eskoriatzan

ainHoa 
larraÑaga 

es la coordina-
dora del título 
experto sobre 

comunicación 
en las organi-

zaciones.

deetan, batez ere komunikazioan; 
bestetik, aditu titulu hau oso 
egokia da enpresa-komunika-
zioaren nondik norakoak ezagu-
tu eta menderatu nahi duten 
lizentziadun berrientzat.

Aditu tituluak 30 ECTS kreditu 
ditu, Europan onartutakoak, 15 
edukietarako eta beste 15 proiek-
turako. Edukietan %25 presentzia-
la izango da; gainerakoa, ikasleak 
bere kasa egin beharrekoa. Edu-
kiak, bestalde, sei gaitan banatuko 
dira: 1. Enpresa eta erakundearen 
kultura berriak. 2. Komunikazio 
paradigma berriak. 3. Komunika-
zioa erakundeetan. 4. Baliabide 
teknologikoak. 5. Jarrerak komu-
nikaziorako. Eta 6. Proiektua: 
definizioa, tutoretzak eta garape-
na. Hartutako kreditu kopuruaren 
arabera, ikasturte amaieran ikas-
leak jasoko du titulu bat edo 
beste, egindakoaren arabera.

Hamar HilabeteKo iraUpena
Aditu titulu honetan eredu peda-
gogikoa proiektuetan oinarrituko 
da. Horretara, proiektu errealak 
oinarri hartuta (15 ECTS), ikaslea 
izango da ikaskuntzaren ardatz. 
Aditu tituluak 10 hilabete iraungo 
du, eta erabat praktikoa izango 
da. Matrikula uztailaren 4tik 15e-
ra eta irailaren 5etik 16ra egin 
daiteke. Urte batean euskaraz 
emango da; eta hurrengoan, gaz-
telaniaz. Hasteko, 2011-2012 
ikasturteko lehenengo edizio hau 
euskaraz abiatuko da. Hala ere, 
bi ECTS ingelesez emango dira.

“aditu tituluaren helburua 

da ulertzea komunikazio 

paradigma berriak eta 

horiek erakundeetan 

duten eragina eta presta-

tzea ikasleak erakundee-

tako komunikazio jarioa 

bideratzeko”

elkarlanerako hitzarMena 
hUhezi eta eiken artean

lehen hiztegiaren 3. argitalPena.

Maiatzaren 10ean MUren Humanitate eta Hezkun-
tza Zientzien Fakultateak (HUHEZI) eta Euskadiko 
Ikus-entzunezkoen Klusterrak (Eiken) --bertan 
sektoreko enpresa handienak daude--, hitzarmena 
sinatu zuten Eskoriatzan. Hitzarmenaren arabera, 
HUHEZIk segituko du EikenBANK proiektua lagun-
tzen. Horretaz gain, erakunde biek hainbat proiek-
tu egingo dituzte; horietako bat, aztertzea zer 
egoeratan dagoen ikus-entzunezkoen sektorea 
EAEn.

Hogei urte igarota Lehen Hiztegia aurrenekoz 
kaleratu zenetik (garai hartan Irakasle Eskola 
estu zebilen diruz, eta oso ondo etorri zitzaion 
hiztegiaren arrakasta), HUHEZIk Lehen Hizte-
giaren hirugarren edizioa atera du, Vox eta Ana-
ya-Haritza argitaletxeekin batera. Hirugarren 
edizio hau Maria Jose Simonek koordinatu du, 
Asier Irizar eta Iñigo Ramirez de Okarizen ahol-
kularitza akademikoarekin. Erredakzio lanak, 
berriz, Jose Luis Arangurenek eta Beatriz Zaba-
londok egin dituzte.
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Datorren ikasturtetik aurrera 
hamar master akademiko eskai-
niko ditu MUk. Zeintzuk izango 
dira berrikuntza nagusiak?

Egituran eta izaeran egongo 
da berrikuntza nabarmenena. 
Aurrerantzean egitura ofiziala 
izango dute gure unibertsitate 
masterrek, alegia, ez ofizial izate-
tik ofizial izatera igaroko dira. 
Unibertsitateek eskaini ahal izan-
go dituzte master ofizialak eta han 
bertan ebaluazio bat gainditu 
beharko dute. Gainera, akredita-
zioko agentzien ebaluazio bat 
gainditu eta Ministerioaren eta 
Eusko Jaurlaritzaren oniritzia 
beharko dute. Aldaketa horrek 
guztiak ekarriko du gaur egun 
ditugun bigarren zikloen egoki-
tzapena. GEPeko Goi mailako 
Ingeniaritzak eta HUHEZI eta 
Enpresagintzako lizentziak ego-
kituko dira, eta aurrerantzean 
master titulu bilakatuko dira. 

Egituran bakarrik ez, izaeran ere 
aldaketak izan dira. Zein izaera 
izango du eskaintza berriak?

Orain arteko bigarren zikloko 
ikasketek izaera orokorra zuten, 
hau da, Goi mailako ingeniaritzek 
edo lizentziek formazio orokorra 
eskaintzen zuten. Bazegoen ikas-
ketak egiteko beste aukera bat, 
lehenengo ziklo espezializatuago 
bat egin, ingeniaritza tekniko bat, 
adibidez, edo diploma bat, eta 

seriotasun bat eman zaio. Beste 
master mota batzuk ere egongo 
dira, bigarren zikloak master bila-
katu baitira. Alegia, Industria 
Ingeniaritzako 2. zikloa orain 
master bilakatu da, edo Enpresa-
gintzako MBA, hau ere ofizial 
bilakatu da. Hirugarren modalita-
tekoak dira filosofia berriarekin 
sortu ditugunak, espezializazio-
koak. GEPen diseinu estrategiko-
koa, sistema txertatuak, HUHEZIn 
berrikuntza metodologikoa, 
Enpresagintzan Enpresa Koope-
ratiboen Kudeaketa… horiek 
guztiak sistema berriarekin sortu 
dira. Guztira hamar master aka-
demiko ofizial izango ditu MUk; 
bost GEPen, hiru  HUHEZIn eta bi 
Enpresagintzan. 

Nori zuzenduta daude maste-
rrak? 

Master akademikoak, batez 
ere, zuzenduta daude  lehenengo 
zikloa amaitu berri duten ikasleei, 
esperientzia profesionalik ez 
dutenei eta lan merkatura jo 
aurretik espezializazio maila nahi 
dutenei. Beste master batzuk, 
berrikuntzakoa HUHEZIn edo 
MBA Enpresagintzan… profesio-
nalei zuzenduta daude. 

Zein esango zenuke dela 
MUren eskaintzaren arrakasta-
ren giltza?

Enpresa eta erakundeetatik 
gertu egoteak kalitatezko master 
profesional eta akademikoak 
eskaintzeko bidea ematen digu.
Profesionalei  zuzendutako 
eskaintza egin dugu, gure enpre-
sei erantzutera dator gure eskain-
tzaren zati handi bat, eta horrek 
arrakasta eragin digu. Gure ere-
duaren arrakastaren giltza gertu-
tasunean oinarritzen da. 

Jon altuna

“MaSter akadeMikoak 
nazioartera Hedatu 
beHar dituGu”
2011-2012 ikastUrtean 
Master akadeMiko 
berrien eskaintza 
osatUko dU MU-k. eUro-
Para egokitUtako haMar 
Master eskainiko ditU, 
gUztiak oFizialak.

ondoren bigarren ziklo orokorre-
ko ikasketak burutu. Bigarren 
zikloak ikuspegi orokorragoa 
eskaintzen zien ikasleei. Orain, 
berriz, kontzeptua aldatu egin 
da. Europako esparruak eredua 
aldatu du. Lehenengo gradua 
egingo da, lau urtekoa, oinarriz-
ko formazioa eskainiko duena 
,eta espezializazioa masterrare-
kin iritsiko da. 

Masterrak kualifikazio maila 
altuagoa eskainiko die ikasleei? 

Graduko hiru-lau urteko 
ikasketak irteera profesional 
interesgarria eskainiko du, baina 
masterrak beste espezializazio 
maila bat emango die, eta bost-
sei urtean oso formazio osatua 
lortuko dute ikasleek.

Nola egokitu dituzue bigarren 
zikloko ikasketak master 
eskaintzara?

Ez da erraza izan, eta horretan 
ari gara. Eskaintza berrian hiru 
bide bereiztuko nituzke. Batetik, 
egokitu behar izan ditugu dagoe-
neko bagenituen formazio kur-
tsoak, eta master bilakatu ditugu, 
adibidez KAP-ekoa HUHEZIn. 
Lehen ikastaro bat zen, eta orain 
master ofizial bilakatu da, eta 
formazio horri beste nortasun eta 

“Uztailean eta irailean irekiko da 

matrikulazio kanpaina. 

Interesatuek MUren fakultateetan 

eta webgunean dute informazioa 

eskura”.
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Jon altUna 
goi-eskola 
Politeknikoko 
koordinatzaile 
akademikoa.

Zeintzuk dira zuen eskaintzaren 
ezaugarri nagusiak?

Esango nuke bost direla gure 
eskaintzak dituen ezaugarri 
nagusiak: praktikoak dira, espe-
zializazio handikoak, enpresa eta 
erakundeetatik gertu daude eta 
enpresekin harremanak bultza-
tzen dituzte, naziortekotzea 
helburu dute eta ikerketara bide-
ratuak. Hain justu ere, master 
guztietan ikerketa da elementu 
nagusia. Guk egiten dugun iker-
keta erakunde eta enpresetatik 
oso gertu dago, eta etorkizuneko 
ikerlarien perfila masterretatik 
irtengo da. 

Formatuan ere askotariko 

eskaintza duzue, ezta?
Bai, batzuk presentzialak 

izango dira 100%ean; eta beste 
batzuk on line, eta euren merka-
tua mundu guztia izango da; 
Hegoamerika, Europa… 100% 
presentzialak direnak Euskal 
Herria eta Estatua dute jomuga.

Masterren kasuan MUren 
proiekzioa zein da? 
Euskal Herrian ondo kokatuta 
gaude, baina kanpora begira jarri 
gara aspaldiko urteetan, eta 
erronka nagusia hori izango da. 
Aliantzak sinatuko ditugu beste 
unibertsitate batzuekin, diploma 
bikoitzak eskaintzeko, gaur egun 
Frantziako zenbait unibertsita-

arGazkia: J. aranzabal

terekin eskaintzen ditugunak 
bezala. Kolonbian edo Frantzian, 
dagoeneko horrelakoak eskain-
tzen ditugu-eta. 

Zein da etorkizuneko erronka 
nagusia?

Nazioarteko proiekzioa izan-
go duten masterrak eskaini behar 
ditugu. Masterrak planteatzera-
koan eta egituratzerakoan, kan-
pora begira jarri behar gara, eta 
horretarako kanpoko unibertsi-
tateekin ditugun aliantzetan 
sakondu behar dugu eta elkarla-
nean master bateratuak atera 
behar ditugu. Esango nuke hori 
dela erronka nagusia. 
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ikerketa

el eqUiPo de trabaJo 
ForMado Por técnicos de 
orona, ePs-MU e ikerlan ha 
analizado el coMPorta-
Miento reFerente a la 
calidad acústica de diFe-
rentes tiPos de ascenso-
res de orona, Para MeJo-
rar el conFort de los 
MisMos

del lugar, el momento o las 
expectativas de la persona ante 
el producto, el mismo ruido 
pueda ser clasificado como 
bajo, medio o alto, o como bue-
no, mediano o malo, hace que 
la utilización del dB para medir 
y cuantificar el ruido de un 
producto no sea la mejor 
opción.

calidad sonora
Fruto de este análisis, el equipo 
de trabajo ha llevado a cabo un 
proceso llamado Calidad Sono-
ra, con la creencia de que es más 
fiable que el simple uso del tra-
dicional dB, que consiste en:

• Medición del ruido del 
ascensor utilizando una cabeza 
binaural. Una cabeza binaural va 
provista de dos micrófonos y una 
cabeza artificial, para grabar el 
ruido de la manera en la que 
escuchamos los humanos, 
teniendo en cuenta las reflexio-
nes del sonido en la persona. El 
tradicional dB, en cambio, se 
mide sólo con un micrófono.

•Escucha y análisis de los 
sonidos para identificar posibles 

ruidos transitorios (crujidos, 
chirridos…) y tener una visión 
detallada de los sonidos.

• Cálculo de una serie de 
métricas que tengan en cuenta 
diferentes aspectos del ruido: 
contenido frecuencial (¿es un 
sonido agudo, grave…?), varia-
ción temporal del sonido (¿es 
constante o el volumen cambia 
en el tiempo?), etc. Todas estas 
métricas sustituyen al dB tradi-
cional.

• Realización de un análisis de 
jurado, consistente en reproducir 
el ruido grabado a una serie de 
personas (clasificadas por edad, 
sexo,…con ingenieros involucra-
dos en el diseño del ascensor y 
gente de calle). Para ello se utiliza 
un equipo de reproducción de 
alta calidad, se escuchan y se 
comparan los diferentes sonidos 
y los jurados deben contestar un 
cuestionario con sus preferen-
cias.

• Ejecución de un proceso de 
correlación entre el análisis obje-
tivo (métricas) y el análisis sub-
jetivo (análisis con jurado) para 
obtener mediante un proceso de 
regresión una variable (también 
llamada “modelo”) personalizada 
que sustituye al dB para calcular 
el confort del ascensor. La corre-
lación de la nueva variable con lo 
que manifiestan las personas es 
del 99%, frente al 66% de corre-
lación del dB tradicional. Por 
tanto, ahora se dispone de un 
buen modelo psicoacústico que 
permite evaluar con precisión el 
comportamiento acústico de los 
ascensores con muy buena corre-
lación, con la verdadera percep-
ción de los usuarios de los ascen-
sores.

Finalmente, se lleva a cabo un 
proceso de análisis de la relación 
entre la calidad sonora y las 
fuentes de ruido del ascensor 
(por ejemplo, la máquina, los 
cables o lo que sea), para mejorar 
el diseño de las fuentes más 
ruidosas y así optimizar el con-
fort sonoro de los viajeros del 
ascensor. 

Habitualmente el ruido se mide 
y se cuantifica mediante el dB 
(decibelio), pero dos máquinas 
o productos cuyo ruido es muy 
diferente pueden generar el 
mismo número de dB-s a pesar 
de que a las personas los dos 
ruidos les puedan parecer muy 
diferentes y uno de ellos pare-
cerles mayor que otro. Éso es 
debido a que el oído no escucha 
igual a todas las frecuencias. Por 
tanto, dependiendo del conte-
nido frecuencial del ruido, se 
puede oir más bajo o alto que 
la energía sonora que en reali-
dad tiene. Ésto, unido a la psi-
cología humana, que en función 
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doktore tesiak

Esta tesis analiza 
los procesos de 
hydroforming 
(dar forma a 
metales median-
te líquidos a pre-
sión). Se ha desa-
rrollado una ins-
t a l a c i ó n  d e 
hydrofor ming 
con la que se han 
obtenido piezas 
de geometrías 
complejas. Se han 
empleado líqui-
dos a elevada pre-
sión y  temperatu-
ra para conseguir 
dar la  forma 
deseada al mate-
rial. Se ha desarro-
llado una meto-
dología de traba-
jo, así como un 
profundo estudio 
del material a deformar. 

S o r k u n t z a 
barreiatuaren 
integrazioa ener-
gia metatzeko 
sistemak erabiliz,  
hori da tesiaren 
izenburua.  Ener-
gia berriztaga-
rrien eta Sorkun-
tza Barreiatuaren 
erabilera azkorrak 
erronka berriak 
aurkezten ditu 
sare elektrikoen 
orain arteko ere-
duari dagokionez.
Energia Metatze-
ko Sistemen era-
bilera eztabaida-
tzen da aipatuta-
ko erronketatik 
eratorritako ara-
zoak konpontzeari begira, sare 
elektrikoan Energia Berriztaga-
rrien integrazioa handitzea ahal-
bidetuz.

sorkUntza barreiatUaren 
integrazioa 

ireneo torca 
analiza los 
procesos de 
deformación de 
hydroforming en 
aleaciones de 
aluminio, 
mediante el 
empleo de 
líquidos a 
elevadas 
presiones y 
temperaturas 
empleando estu-
dio numérico y 
experimental.

ander 
Goikoetxeak 
energia 
metatzeko 
sistemak 
erabiliz, sare 
elektrikoan 
energia 
berriztaga-
rrien integra-
zioa handitzea 
bilatzen du 
tesi honetan.

GEP

GEP

Titanio aleazioak 
gero eta gehiago 
ari dira erabil-
tzen sektore 
aeronautikoan, 
baina euren apli-
kazioa mugatuta 
dago mekaniza-
zio prozesuan 
lortzen den pro-
d u k t i b i t a t e 
baxuarengatik. 
Tesi honetan 
Ti 6 A l 4 V  e t a 
TIMETAL®54M 
aleazioen meka-
nizazioarekiko 
portaera konpa-
ratzen da, aldagai 
industrial (erre-
mintaren des-
gastea) eta zien-
tifikoak (ebaki-
dura tenperatura, indarrak, etab.) 
aztertuz. 

G e o m e t r i c a l 
accuracy impro-
vement in flexible 
roll forming pro-
cess by means of 
local heating da 
tesiaren izenbu-
rua. Profilaketa 
aldakorra sekzio 
aldakorreko pro-
fil ezberdinak 
modu jarraian 
sortzeko aukera 
eskaintzen duen 
fabrikazio proze-
su berria da. Pro-
zesu honen bidez 
ekoizturiko sek-
zio aldakorreko 
profiletan akats geometriko bereiz-
garriak sortzen dira. Tesi honetan 
termikoki lagunduriko profilaketa 
aldakorra izeneko irtenbide termi-
ko-mekanikoa proposatu eta 
ikertu da akats geometriko hauek 
gutxitzeko helburuarekin. 

titanio aleazioen 
MakinagarritasUnaren 
UlerMena 

geoMetrical accUracy 
iMProveMent 

Mikel 
arMendiak 
aztertu du 
titanio alea-
zioen mekani-
zazioa, prozesu 
honen parame-
tro ezberdinak 
neurtuz: 
ebakidura 
tenperaturak 
eta indarrak, 
txirbil forma-
zioa, etab.

Jon 
larraÑaGak 
bere tesian 
profilaketa 
aldakorra eta 
beroketa 
lokalizatuak 
uztartu ditu.

GEP

GEP

O p t i m i z a z i o 
erreminten apli-
kaziorako meto-
dologia bat gara-
tzen da Behe
- T e n t s i o k o 
sarearen energia
-eraginkortasu-
na eta ondorioz 
sare elektriko 
osoarena hobe-
tzeko helburua-
rekin.  Baita, 
metodologiaren 
balioztatzea BT-
ko hiru eremu 
desberdinetan 
aplikatuz gauza-
tzen da. Tesiaren 
emaitzak optimi-
zazio erreminten aplikazioak BT-
ko eraginkortasun maila hobetzeaz 
gain, bere garapen iraunkorra 
sustatu dezakela erakusten du. 

Tesi honetan 
Yucatan penin-
tsulako eskual-
deko osasun 
sarea aztertu da. 
Egin nahi den 
aldaketa  hone-
tan datza: errefe-
rentzia-kontrae-
rreferentziako 
eskema elkartua 
duen mailakako 
arreta paradig-
matik sareko 
a n t o l a k e t a r a 
pasatzea, non 
zerbitzu guztiak 
elkarrekin lotuta 
egongo diren. 
Horrek berrikun-
tza nabarmena 
ekarr iko dio 
Mexikoko arreta 
m e d i k o a r e n 
antolaketari.

oPtiMizazio erreMinten 
aPlikaziorako 
Metodologia

osasUn sarearen 
sorkUntza 

aitor Milok 
optimizazio 
erreminten 
aplikaziorako 
metodologia bat 
garatu du 
behe-tentsioko 
sarearen 
energia-eragin-
kortasuna 
hobetzeko.

leonor 
elena 
loPezek
Fenomenoa 
ikuspegi 
sistemikoaren 
bidez aztertu 
zuen. ikerketa 
gidatzean 
paradigma 
interpretazio 
bidezkoa izan 
zen; oinarriko 
metodoa 
kualitatiboa 
izan zen. 

GEP

ENPRESAGINTZA

warM tUbe hydroForMing 
oF 6082 alUMiniUM alloy

ikerketa

el eqUiPo de trabaJo 
ForMado Por técnicos de 
orona, ePs-MU e ikerlan ha 
analizado el coMPorta-
Miento reFerente a la 
calidad acústica de diFe-
rentes tiPos de ascenso-
res de orona, Para MeJo-
rar el conFort de los 
MisMos

del lugar, el momento o las 
expectativas de la persona ante 
el producto, el mismo ruido 
pueda ser clasificado como 
bajo, medio o alto, o como bue-
no, mediano o malo, hace que 
la utilización del dB para medir 
y cuantificar el ruido de un 
producto no sea la mejor 
opción.

calidad sonora
Fruto de este análisis, el equipo 
de trabajo ha llevado a cabo un 
proceso llamado Calidad Sono-
ra, con la creencia de que es más 
fiable que el simple uso del tra-
dicional dB, que consiste en:

• Medición del ruido del 
ascensor utilizando una cabeza 
binaural. Una cabeza binaural va 
provista de dos micrófonos y una 
cabeza artificial, para grabar el 
ruido de la manera en la que 
escuchamos los humanos, 
teniendo en cuenta las reflexio-
nes del sonido en la persona. El 
tradicional dB, en cambio, se 
mide sólo con un micrófono.

•Escucha y análisis de los 
sonidos para identificar posibles 

ruidos transitorios (crujidos, 
chirridos…) y tener una visión 
detallada de los sonidos.

• Cálculo de una serie de 
métricas que tengan en cuenta 
diferentes aspectos del ruido: 
contenido frecuencial (¿es un 
sonido agudo, grave…?), varia-
ción temporal del sonido (¿es 
constante o el volumen cambia 
en el tiempo?), etc. Todas estas 
métricas sustituyen al dB tradi-
cional.

• Realización de un análisis de 
jurado, consistente en reproducir 
el ruido grabado a una serie de 
personas (clasificadas por edad, 
sexo,…con ingenieros involucra-
dos en el diseño del ascensor y 
gente de calle). Para ello se utiliza 
un equipo de reproducción de 
alta calidad, se escuchan y se 
comparan los diferentes sonidos 
y los jurados deben contestar un 
cuestionario con sus preferen-
cias.

• Ejecución de un proceso de 
correlación entre el análisis obje-
tivo (métricas) y el análisis sub-
jetivo (análisis con jurado) para 
obtener mediante un proceso de 
regresión una variable (también 
llamada “modelo”) personalizada 
que sustituye al dB para calcular 
el confort del ascensor. La corre-
lación de la nueva variable con lo 
que manifiestan las personas es 
del 99%, frente al 66% de corre-
lación del dB tradicional. Por 
tanto, ahora se dispone de un 
buen modelo psicoacústico que 
permite evaluar con precisión el 
comportamiento acústico de los 
ascensores con muy buena corre-
lación, con la verdadera percep-
ción de los usuarios de los ascen-
sores.

Finalmente, se lleva a cabo un 
proceso de análisis de la relación 
entre la calidad sonora y las 
fuentes de ruido del ascensor 
(por ejemplo, la máquina, los 
cables o lo que sea), para mejorar 
el diseño de las fuentes más 
ruidosas y así optimizar el con-
fort sonoro de los viajeros del 
ascensor. 

Habitualmente el ruido se mide 
y se cuantifica mediante el dB 
(decibelio), pero dos máquinas 
o productos cuyo ruido es muy 
diferente pueden generar el 
mismo número de dB-s a pesar 
de que a las personas los dos 
ruidos les puedan parecer muy 
diferentes y uno de ellos pare-
cerles mayor que otro. Éso es 
debido a que el oído no escucha 
igual a todas las frecuencias. Por 
tanto, dependiendo del conte-
nido frecuencial del ruido, se 
puede oir más bajo o alto que 
la energía sonora que en reali-
dad tiene. Ésto, unido a la psi-
cología humana, que en función 
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ekintzailetasUna

Zergatik aukeratu zenuen 
LEINNeko gradua egitea?

Batxilergoa ari nintzen ikasten 
Bergarako Aranzadi ikastolan, 
MUko irakasle batzuk etorri ziren 
bertara LEINN gradua aurkeztera, 
eta asko gustatu zitzaidan. Nik 
enpresagintza arloa nuen gustuko, 
eta hasieran GADE egitea pentsa-
tu nuen. Erabakia hartu baino 
lehen, ordea,  orientatzailearekin 
hitz egitea erabaki nuen, eta, 
azkenean LEINN, hautatu nuen.

Bestalde, urte hartako maia-
tzean sorosle frogak egin ostean, 
bakteria baten ondorioz ia bi aste 
Donostia Ospitalean egin nuen, 
eta selektibitateko bigarren deial-
dira joan behar izan nintzen. 
Horrek sorosle moduan lana egitea 
eta gauetan ikastera behartu nin-
duen. Selektibitatea uztailean egin 
eta arazo barik pasa nuen, nire 
aurreko nota mantenduz.

Arlo honetan eskerrak eman 
behar dizkiet Aranzadi ikastolako 
irakasle guztiei, asko lagundu 
baitzidaten batxilergoko bi urtee-

garri nagusi eta ingelesez azaldu-
ko dizut: creating events, social 
impact projects, service designing, 
business investigation eta com-
munity development. Aurreko 
astean Anboto enpresaren sor-
tzaile batekin bilera izan genuen, 
eta ondorengo galdera egin zigun: 
zer da ondoen egiten duzuena? 
Perfil desberdinak talde batean 
sartuz eta enpresagintza ikuspe-
gia aplikatuz, proiektu edo ideia 
fin bat aurrera eramateko gai gara, 
eta hori da gure indargune nagu-
sia. Gaitasuna, aukerak aprobe-
txatzeko ahalmena. Horren guz-
tiaren gainean informazio gehia-
go dago gure blogean, eta 
interesa izan dezaketen guztiek 
aukera dute bertan sartu eta ikus-
teko zeintzuk diren gure proiek-
tuak. 

http://akkua.wordpress.com/
multimedia/

Zeintzuk uste duzu direla ekin-
tzaile baten ezaugarri nagu-
siak? 

Argi eta garbi dago denok ez 
dugula balio ekintzaile izateko. 
Gaineratuko nuke oso prozesu 
zaila dela,  denbora eta dedikazio 
handia eskatzen duena, eta hori 
ez da erraza. Era berean, gustukoa 
izan behar da proiektua, hau da, 
lana pozik egitean ezinbestekoa 
deritzot. Lan egiteko prest egon 
behar da, ordutegiari eta egute-
giari begiratu gabe. Mugikortasun 
handiko pertsona izatea ere ezin-
bestekoa da, baina niretzat 
garrantzitsuena da jakituria eta 
iritzi eta ikuspegi berriak jasotze-
ko prest egotea. 

Uztailean, Europako beste 11 
ekintzailerekin batera, San 
Frantziskora zoaz hilabeteko 

aitor otxoa

“nire bizitza aldatu 
dezake San FrantziSkoko 
eGonaldiak”
aitor otxoa arrasatea-
rra eUroPako beste 
dozena bat ekintzaile-
rekin batera san Fran-
tziskora abiatUko da 
laster, eta Uztaila 
bertan egingo dU. 
ekintzaileentzat anto-
latUriko egitasMo 
baten Parte hartUko 
dU silicon valley-n. 
otxoak, leinn ikasketak 
egin ditU, eta akkUa 
taldeko kidea da. 

tan. Ondoren, LEINNeko koordi-
natzaileekin batu nintzen Irun eta 
Oñatiko campusetan, elkarrizke-
ta bat egin zidaten, eta nire per-
fila oso aproposa zela adierazi 
zidaten. Gradu hau aukeratzeko 
askotariko arrazoiak izan nituen, 
baina bereziki talde lanean aritzea 
asko gustatzen zait.  Era berean, 
atzerrira joatea oso interesgarria 
zen niretzat. Hamasei urte nitue-
netik kanpoan bizi izan naiz, 
lehenengo txirrindulari bezala 
Orbean, gero arrebarekin Berga-
ran, eta azken urteetan ikasketen 
kontura Irunen. Gainera, gradua-
ren filosofiak asko erakartzen 
ninduen; autogestionatutako 
taldeak, jakituria mugatutako 
prozesua eta irakasleekin sentitu 
nuen gertutasunak bertan parte 
hartzera eraman ninduen.

AKKUA taldeko kidea zara. 
Enpresa sortzailea eta ekintzai-
lea. Zeintzuk dira zuen proiek-
tuaren ezaugarri nagusiak?

Gure taldeak baditu bost ezau-

“Asko ikasteko asmoarekin noa eta 

bueltan ikasitako hori guztia 

praktikara eramateko asmoa 

daukat. Munduko ekintzaile 

onenak dauden lurraldera noa eta 

euren ezagutza eta lan egiteko 

metodologiak ikasi nahi ditut.”
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ekintzailetasUna

aitor otxoa 
el emprende-
dor nacido en 
arrasate fue 
cilcista en las 
categorías 
inferiores del 
equipo Uci Pro 
tour euskaltel 
euskadi, pero 
una inoportu-
na lesión 
truncó su 
carrera. 

egonaldia egitera. Zein asmore-
kin zoaz Silicon Valley-ra?

Aukera sekulakoa da, eta 
proiektu berriak garatzeko asmoa-
rekin joango naiz: BMW, Everis, 
Mc Cann eta Innovalleyrekin. Asko 
ikasteko asmoarekin noa eta buel-
tan ikasitako hori guztia praktika-
ra eramateko asmoa daukat. 
Munduko ekintzaile onenak dau-
den lurraldera noa, eta euren 
ezagutza eta lan egiteko metodo-
logiak ikasi nahi ditut.

Hilabeteko egonaldi ikaraga-
rria izango da: Google, Ideo, Pixar, 
Twitter…bertatik bertara ikuste-
ko aukera izango dut, eta eurekin 
lan egiteko. Era berean, Stanford 
Unibertsitatean egingo dut ego-
naldia, munduko unibertsitate 
garrantzitsuenetarikoan. Aukera 
aparta da, eta ez dut tren hau 
pasatzen utzi nahi. Gainera, 
Orbea etxearentzat egin beharre-
ko guztiak egiten saiatuko naiz.

Nola gauzatu da amets hau? 
badakit Orbea enpresari eta bes-
te zenbait lagun eta senideri 
eskerrak eman nahi dizkiezula, 
ezta?

Orbea etxekoei eskerrak eman 
behar dizkiet, alde batetik babes-
le bikainak izan direlako eta eurei 
esker ari naizelako bidea egiten. 
Oso ondo portatu dira, ateak beti 
zabalik izan dituzte niretzat eta 
eskertzekoa da. Amets hau bikoi-
tza dela adierazi dezaket: alde 
batetik, Silicon Valleyra bigarren-
goz bueltatzea ikaragarria da; eta, 
bestetik, bizikleta munduan 
dagoen enpresa batek ni babestea 
sekulakoa da. Gainera, Euskal 
Herriko enpresa bat izateak eta 
kooperatiba izateak garrantzi-
tsuago egiten du. 

Dirua eskuratzea ere ez da lan 
erraza izan, ezta?

Oso prozesu zaila izan da, 
denbora gutxi izan baitut eta bile-
ra asko egin behar izan ditut, 40 
bilera baino gehiago. Jende eta 
enpresa askok  jarri zuten interesa, 
,eta guztiei eskerrak ematea gus-
tatuko litzaidake. Familian ere 
asko lagundu didate, eta babes 
handia eskaini didate, eta haiei ere 
eskerrak eman nahi dizkiet.  

Zer suposatzen du zu bezalako 
ekintzaile batentzat horrelako 
abentura aberasgarrian parte 
hartzeak?

Ziur nago jende asko ezagu-
tuko dudala, beste perfil batzue-
tako ikasleekin lan egiteko auke-
ra izango dut, eta hauen lana 
ezagutzeko aukera. Munduko 
enpresa garrantzitsuenetako 
langileekin lan egitea ere oso 
aberasgarria izango da. Garran-
tzitsua izango da iturri berriak 
ezagutzea, lan egiteko teknika 
berriak aztertzea eta gure eskual-
dean aplikatzeko aukera aztertu 
eta garatzea.

Zer espero duzu ikastea?
Gauza asko ikastea espero dut, 

nire bizitza aldatu dezakeen 
proiektua izan daiteke-eta.

Ez dut uste ezer zehatza izan-
go denik, baizik eta arlo desber-
dinetan asko ikasiko dudala uste 

dut. Hilabete osoan arituko gara 
lanean, eta egunero gauza asko 
ikastea espero dut. Aurreko bidaian 
asko ikasi nuen, eta nire ikuspegia 
asko aldatu zen, beraz burmuina 
zabalik eramango dut ezagutza 
berria xurgatzeko.

Eta etorkizun hurbilean zer nahi 
duzu egin?

Irailean unibertsitateko hiruga-
rren ikasturteari ekingo diot, eta 
2012an Orbearekin jarraituko dut 
kolaboratzen. Bizitzako ametsa 
betetzen ari naiz. Aldi berean, 
2012an Txinara edo Indiara joango 
gara AKKUA eta Tazebaezeko talde-
kideak, eta bertan asko ikastea 
espero dut. Ezagutza garatzen jarrai-
tu nahi dut, eta bizitzako momentu 
guztiez gozatu.
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MU kirol zerbitzUa

heziketa integralaren bila 
MU-KO KIROL ZERbITZUAK

Kirolaren 
KreditUaK
unibertsitate-
rako Hezkun-
tza proiektu 
berriak 
ekarriko du 
arlo akademi-
kotik kanpo 
egiten diren 
hainbat 
ekimen ere 
curriculuma-
ren barnean 
txertatzea; 
horien artean 
kirola. 

Proiektuak ekarriko duen alda-
ketetako bat honako hau izango 
da: arlo akademikotik kanpo 
egiten diren hainbat ekimen 
curriculumaren barnean txerta-

Mondragon Unibertsita-
teak betidanik izan dU 
Pertsonaren heziketa 
integrala helbUrUtzat, 
eta horretarako Plan-
teatU zUen hezkUntzara-
ko ModU berri bat, hots, 
Mendeberri hezkUntza 
ProiektUa. gaUr egUn 
beste Moldaketa berri 
bat iritsi zaigU eUroPatik: 
Unibertsitaterako hez-
kUntza ProiektU berria.

tzea. Argitaratu berri den azken 
dekretuaren arabera, kirol eta 
kultura ekintzetan parte har-
tzeagatik edo/eta boluntario edo 
unibertsitate ordezkaritzagatik 
sei kreditu ECTS eskainiko 
dira.

aldaKeta HoneK nola era-
gingo dio Kirol arloari?
Batetik, eragin positiboa izan 
dezake, izan ere, jarduera fisikoa 
praktikatzea gustuko duenak 
eta “denbora eza” argudiatuta 
praktikarik egiten ez duenak, 
motibazio berri bat izan dezake. 
Pertsona horri kredituak lortu 
behar izateak bultzada bat eman 
diezaioke jarduera fisikoa prak-
tikatzerako orduan. 

Unibertsitateko kirol zerbitzu 
garen heinean, gogorarazi nahi 
dugu kirola egiteak osasuna 
hobetzeaz gain, pertsona bere 
osotasunean formatzen lagun-
tzen duela. Azken finean, jardue-
ra fisikoa edota kirol praktikaren 
bitartez, hainbat konpetentzia 
lantzen dira. Besteak beste; lider-
goa, talde lana, kooperazioa, 
lehiakortasuna, galtzen ikastea, 
diziplina, errespetua...  

Balio horiek guztiak ez dira 
liburuak irakurtzen soilik barne-
ratzen, ez dira aulkian arbelari 
begira gaudela ikasten, praktika-
ren bitartez barneratzen dira. 
Jarduera fisikoa derrigorrean 
praktika da, bizipena, esperien-
tzia, komunikazioa... bere baitan 
balio horiek guztiak dakartza 
kirolak eta ohartu gabe landu eta  
ikasten dira. 

Talde baten partaide izanik, 
ezinezkoa da talde lanean ez 
aritzea eta gutxiago taldekidee-
kin ez kooperatzea. Talde bat 
aurrera ateratzeko beti behar 
izaten dira gurditik tiratu behar 
izaten duten pertsonak, gainon-
tzeko kideak animatzen ditue-
nak, liderrak alegia. Bakarkako 
kiroletan, ordea, norbere burua-
rekiko exijentzia, motibazioa,  
hobetzeko nahia, esfortzua… 
lantzen dira.  

KezKa nagUsiaK
Baina badira oztopo edo kezkak 
sortzeko arrazoiak ere. Kredituak 
lortzearren edozein ekintzatan 
apuntatuz gero, praktikak berak 
ematen dituen onurak alde bate-
ra gelditzen dira, eta ez dira nahi 
diren helburuak lortzen.Orain 
kirol zerbitzu, kultura talde eta 
beste dinamizatzaile batzuei 
dagokigu gai hau ahalik eta 
ondoen zehaztu eta kudeatzea, 
benetan ekintza hauetan parte 
hartzen dutenek balio egokiak 
barnera ditzaten.

Kirol zerbitzuaren aholkua: 
jarduera fisikoa bizitzan barne-
ratu, jarduera fisikoaren espe-
rientziak bizi eta beraiekin 
gozatu eta azken finean… ikasi.
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Haima taldea duela lau urte sor-
tu zen. Ikasle talde batek hiru 
eguneko jaialdi bat egitea pro-
posatu zuen, zenbait saharaui 
eta Gobernuz Kanpoko Erakun-
de gonbidatuz. Jaialdi horretan 
sortu zen harremana Nubi eta 
Iesbaa elkarteekin, eta ikasle 
talde bati ideia ona iruditu 
zitzaion ordura arte egindako 
ekintzetan sakontzea. Horrela 
sortu zuten Haima.

Haima hiru urratseko proiek-
tua da. Lehenengo urtean, 
Elkarhezitzenekin ikastaro bat 
antolatu zen bizikidetzari buruz 
formakuntza jasotzeko eta 

haiMa taldea sahararen alde lanean
“Harrigarria da ikustea, Marro-
kiar autoritateengandik tratu 
txarrak jaso arren, nola ez dieten 
uko egiten  beren xede eta idea-
lei.”

Bidaia prestatzen Iesbaa 
elkarteko Olaiak eta Nubi elkar-
teko Agurnek lagundu zieten, eta 
Saharan, Afapredesako Abdeslam
-ekin programa bat antolatu 
zieten. 

Saharara ezin ziren esku 
hutsekin joan, eta denetarik era-
man zuten: elikagaiak, medika-
mentuak eta eskolarako materia-
la. Izugarrizko esperientzia bizi 
izan zutela adierazi du Oierrek, 
eta behin eta berriz aipatu du 
sahararren abegikortasuna. 
"Aipagarriena bertara iristen 
zarenean, haien abegikortasuna, 
eskuzabaltasuna eta adeitasuna 
dira. Iristen zaren momentutik 
zure etxean bazina bezala sentia-
razten zaituzte eta bigarren egu-
nean familiaren parte zarela 
dirudi”.

Ez dute arazorik izan antola-
kuntzan eta izugarrizko babesa 
jaso dute Nubi eta Iesbaa elkar-
teengandik.

Haima
Muko eskolaz 
kanpoko 
ekintzen 
sustatzaile 
Muittuko kide 
batzuk Saha-
ran, iesbaa 
elkartekoekin.

MUITTU

Mondragon Unibertsitate-
ko eskolaz kanPoko ekin-
tzak garatzeko ereMUa da 
MUittU. helbUrU nagUsie-
na da Pertsonak garatze-
ko eta gizartean eskU 
hartzeko gai izango den 
Unibertsitate MUgiMendUa 
gaUzatzea. hainbat ekintza 
egiten ditU MUittUk, eta 
horien artean dago haiMa 
ProiektUa

hurrengo urratsak nola eman 
jakiteko. 

Bigarrenak Saharako bidaia 
gauzatzea zuen helburu. Horre-
tarako, dirulaguntzak bilatu eta 
sentsibilizazio ekintzak antolatu 
ziren: hitzaldiak, afari solida-
rioak, kontzientziazio kanpainak, 
etab. Asmoa zen bigarren urteko 
Aste Santuan bidaia egitea, baina 
diru arazoak medio, orain arte 
beti hirugarren urtean joan 
dira.

Hirugarren urratsean, erre-
portaje bat egitea zuten helburu. 
Bizitako esperientzian ateratako 
argazki eta informazioarekin 
erreportaje bat egin zuten, ondo-
ren eskola eta hedabideetan 
erakusteko eta aldarrikapen gisa 
erabiltzeko.

saHarara bidaia
Aste Santuan egon zen Haima 
taldea Saharan. Apirilaren 21ean 
irten eta hamar egun igaro zituz-
ten han. Oier Izulain, Haima 
taldeko partaidearekin egon gara 
hizketan eta adierazi digunez, 
Saharan bizi dutena hitzekin 
aditzera ematea ez da erraza. 

arGazkia: oier itzulain
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agenda akadeMikoa

A
G
EN
D
A

iraila
• Ikasturte Hasierako Irteera.

Biteri Ikastetxe Nagusiak anto-
latua. Irailak 5, 6.

•Aragoako Sari Handia. 
  GP Motorra

Irailak 15, 16.
• Haima taldea Saharan.

Argazki eta bideo emanaldia. 
Irailak 20.

• Urban day.
Skate erakustaldia, ranpak, graf-
fitiak, eta abar. Irailak 27

• Bertso afaria. Irailak 29

ekaina
Hitzaldi informatiboaK
Mba execUtive: 
Eguna: Ekainak 7, asteartea.
Ordua: 18:30
Tokia: Arabako Ganbera - Manuel 
Iradier, 17 / Vitoria-Gasteiz.

cUrsos de formación 
goi eskola  Politeknikoa

 FUndaMentos de la visión 
artiFicial orientados a la  

 indUstria. 
 gestión de Personas.
 aceros Para UtillaJes y 
Moldes.

 (M4) gestión de la 
segUridad inForMática.

 gestión de ediFicios e 
instalaciones.
 coaching coMo 
herraMienta de MeJora.

 aPlicación de la visión 
artiFicial en la indUstria.

  FractUra de los Metales: 
asPectos Metalúrgicos.

 Procesos de 
transForMación de chaPa 
(ModUlo 3).

 Jornada PdU: la gestión 
de riesgos en los 
Proyectos   (caMara 
bilbao ).

 conFerencia sobre 
electrónica de Potencia: 
Presente y FUtUro 
(garaia).

 dirección eMocional en 
la carrera Por la 
excelencia  (otalora).

 contratas y 
sUbcontratas. cesión 

ilegal de trabaJadores 
(otalora).

 Jornada sobre 
lUbricantes y sisteMas de 
lUbricación. 

 transPorte y logística 
internacional .

  gestión de ManteniMiento 
asistido Por ordenador.

 Matlab - siMUlink .
 MeJoras en los Procesos 
logísticos: casos 
Prácticos.

 aUtoMatisMos eléctricos
 (ManteniMiento 
ProdUctivo total.

 Jornada sobre 
rodaMientos y eleMentos 
de gUiado lineal.

Uztaila
Hitzaldi informatiboaK
Mba-Master oFicial en 
dirección de eMPresas: 
Eguna: Uztailak 2, larunbata.
Ordua: 11:00.
Tokia: Enpresagintza Fakultatea. 
Ibarra zelaia, 2 / Oñati.

cUrsos de formación 
 técnicas avanzadas de 
edición de docUMentos: 
latex.
 ForMación básica 
gibbscaM 2 ½ eJes Fresado.
 Microcontroladores de 
32 bits. arM cortex-M3.
 Jornada sobre 
transMisiones Mecánicas.
 sisteMas de alMacenaJe y 
técnicas de Picking.

iraila
Hitzaldi informatiboaK

 cóMo gestionar 
eFicazMente las ayUdas a 
la ForMación.
 gestión Positiva de 
conFlictos.

Urria
• Futbol solidarioa

Urriak 4.
• MU ikasturte Hasiera Topaketa

Irunen. Urriak 14.
• Elkarbizitza

Beizamako aterpetxean astebu-
rua: jokoak, dinamikak eta 
Ikastetxe Nagusiaren antolaketa 
aurrera eramaten. Urriak 28, 29, 
30.

 cUrsos de formación
 cUrso avanzado de 
aUtoMatización indUstrial.
 MetalograFía (ModUlo 1) 
 MetalograFía y ensayos 
Mecánicos.
 calidad en el Proceso de 
Fabricación. 
 cóMo elaborar el Plan de 
ForMación.
 tcP/iP y ethernet. 
  exPerto en conFigUración 
de redes cisco – ccna 
(seMiPresencial).
 grado en ingeniería en 
organización indUstrial – 
on line.
 diagnostico de averias con 
Plc sieMens.
 ensayos Mecanicos 
(ModUlo 2).
 introdUcción al análisis 
de la vida a Fatiga de 
coMPonentes Metálicos. 
 inyección de Plasticos.

Mba
 cUrso exPerto en 
Marketing y ManageMent 
del sUrF y de los dePortes 
de deslizaMiento:

 inicio 6 de octubre 2011. 
 dirección de eMPresas: 
inicio 11 de octubre 2011.
 cáMara de giPUzkoa: 
inicio 7 de octubre 2011.
 cáMara de álava: 
inicio 14 de octubre 2011.

Informazio geihiago/ 
más información:
www.mondragon.edu/muplus
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Komunikazioan, diseinuan 
eta marketinean adituak.

IKUS-ENTZUNEZKOAK
DISEINUA

KAZETARITZA
INTERNET

AHOLKULARITZA 

www.arteman.org


